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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

سحاب شکيبا | پيش از داستان: خلاصه اش می شود 
این که در ایام شب یلدا، علی ضيا، حجت الاسلام محمدرضا 
زائری را به »فرمول یک« دعوت می کند. زبان تند و صریح 
زائری برای کسی ناآشنا نيست. او در همان برنامه زنده هم به 
عملکرد نماینده سراوان طعنه می زند: »شرم بر این مجلس، 
شرم بر این مسئولان، شرم بر کسانی که به جای درد مردم 
مسأله شان این اســت که فيلم را چه کسی گرفته است و 
برویم پدر او را دربياوریم! من به عنوان یک آخوند، شــما 
به عنوان یک مجری، همه ما باید به خودمان بگویيم کجا 
داریم می رویم و چه بلایی قرار است سر بچه هایمان بياید.«

آغاز داستان: می رفت همه چيز به فراموشی سپرده 
شــود، از حکم نهایی نماینده گرفته تا نقد صریح حاج آقا 
زائری که حضور تلویزیونی مســعود پزشکيان در برنامه 
»این ج ا« باعث شــد تا دوباره حرف های زائری و نماینده 
ســراوان اهميت پيدا کند. او گفت که   »در حق نماینده 
ســراوان جفا شــده« و انتقاد تندی به حضــور زائری در 
تلویزیون کرد. همين نقد از سوی نایب رئيس مجلس شایعه 
احضار علی ضيا در مجلس را ساخت. خبری که ابتدا توسط 
خبرگزاری فارس مخابره شد، علی ضيا در ویدیویی کوتاه 
آن را تکذیب کرد، دبير خبرگزاری فارس خبرش را درست 

دانست و از شهرت بی شرافت نوشت و...
اوج داستان: آن چــه از حرف ها و نقل ها برمی آید این 
است که اصل داستان صحت داشته! یعنی نمایندگان برای 
بررســی علت ماجرا -یا هر دليل دیگری!- از ضيا دعوت 
می کنند که به مجلس بياید. او ابتدا می پذیرد، ولی پس از 
مشورت با مدیران سازمان، ترجيح می دهد احضارش را رد 
کند و مدیران سازمان به عنوان مسئول اصلی این رسانه در 
مجلس حضور یابند. تلاش خبرنگار ما برای تماس با ضيا 
و صحت سنجی این سناریو ناکام ماند، اما اکبر رنجبرزاده، 
عضو هيأت رئيسه مجلس ماجرا را این طور تعریف می کند: 
»در این جلسه با حضور مسئولان صداوسيما و تهيه کننده 
فرمول یک، بحثی که مطرح شد این بود که به هرحال در 
برخی از برنامه های صداوسيما ازجمله برنامه ای که در آن 
صحبت هایی از آقای زائری درباره مجلس و نمایندگان آن 
شده بود، کلام نامناسبی پخش می شود. در جلسه مذکور، 
همچنين عنوان شد که جایگاه مجلس دارای قداستی است 
و قداســت آن برای همه آحاد مردم فرض است. فردی که 
از ســر عصبانيت و به یکباره کلامی مبنی بر این که شرم 
بر مجلســی باد که ... می گوید، طبيعتا در رسانه ها حضور 
چنين افراد و اشخاص ممکن است مشکل آفرین باشد.« در 
حرکتی قابل پيش بينی رئيس صداوسيما هم قول می دهد 
تا از حضــور محمدرضا زائری در برنامه های صداوســيما 
ممانعت کند، به همين راحتی مسأله با صورت مسأله اش 

به کلی حل می شود!
پایان بندی داستان: ممنوعيت از حضور در جام جم 
برای زائری که به صراحت لهجه و آزادگی بيان مشــهور 
است، اتفاق ترسناک و بی تکراری نيست. او چندباری پيش 
از این هم چنين حکم هایی را دیــده و یکی از رکوردداران 
ممنوعيت تصویری محسوب می شــود، اما این که بيان 
یک نقد اجتماعی به نماینــدگان ملت )ولو با صریح ترین 

کلمات( چنين عواقبی داشته باشد، اتفاق تازه ای است. او در 
تویيترش نوشت: »در چهل سالگي انقلابي که اساسا براي 
آزادي رخ داده است، کار به جایي رسيده که معاون سيما 
بابت یک دیالوگ ساده انتقادي در یک برنامه تلویزیوني به 

مجلس احضار شود و تعهد بدهد. سریال ارعاب و تهدید، 
تطميع و تخویف، تکذیب صوري احضار ولي... همه چي 

حکم -اجرا شده یا نشده- کسر از حقوق، آرومه!« آیا با 
ممنوعيت زائری و پایين کشيدن 
فتيله نقد در رسانه ملی، همه 
چيز فراموش می شود؟ کسی 

پاسخ این سوال را نمی داند.

توریسم، تنها راه نجات اقتصاد ایران

مجتبی پارسا
روزنامهنگار

بر هیچ کس پوشیده نیست که صنعت توریسم تا چه 
اندازه می تواند موجب بهبود اقتصاد، اشتغال و وضعیت 
معیشتی مردم یک کشور شود. شــاید بتوان گفت که 
امروزه صنعت توریســم  دســت کم یکی از مهمترین و 
پردرآمدترین صنعت های اقتصادی جهان امروز اســت. 
نیم نگاهی به کشورهای همســایه یا کشورهای اطراف 
در منطقه مثل ترکیه، ارمنستان، جمهوری  آذربایجان، 
امارات و درچند سال اخیر، گرجستان بیندازیم، متوجه 
اهمیت این صنعت در توسعه اقتصادی و فرهنگی خواهیم 
شد. به عنوان مثال ترکیه، تنها در دوماهه اول سال 2018، 
میزبان 3میلیون توریســت بوده است. در مجموع سال 
2018، حدود 40میلیون گردشــگر از این کشور بازدید 
کردند و با خود، چیزی حدود 30میلیــارد دلار وارد این 
کشــور کردند. گردشــگران روس و آلمانی، مهمترین 

گردشگرانی هستند که به این کشور می روند.
نکته جالب اما این است که به دنبال بحران اقتصادی 
در ترکیه و کاهش قیمت لیر و افزایش قیمت دلار در این 
کشور، ترکیه را به یکی از ارزان ترین مقاصد توریستی در 
خاورمیانه تبدیل کــرده که همین امر به نوبه خود باعث 
افزایش 63درصدی میزان توریست در سال 2018 شده 
است. به بیان دیگر، این کشــور به دنبال افزایش قیمت 
دلار، دچار هجوم توریســت شد و همین امر به نوبه خود 
جلوی رکود اقتصادی و تورم ناشی از کاهش لیر و افزایش 

قیمت دلار در ترکیه را گرفت.
معادله بســیار ســاده ای اســت؛ وقتی یک توریست 
اروپایی یا عرب، پیشــتر با 1000دلار می توانست یک 
هفته در ترکیه گشــت و گذار کند، حالا با افزایش ارزش 
دلار و کاهش قیمت لیر در این کشور، همان توریست ها 
می توانند با 700 یا 800دلار به همان مدت و بلکه بیشتر 

از گذشته در این کشور اقامت کنند.
افزایش تعداد توریست ها در یک کشور به معنای تزریق 
و ورود ارز به آن کشــور است که نه تنها اثرات مستقیمی 
همچون افزایش حجم اقتصاد یک کشور، بهبود وضعیت 
بازار و ایجاد اشتغال دارد، بلکه می تواند با افزایش تزریق 
دلار و یورو به بازار و صرافی ها، مانع افزایش قیمت دلار و 

حتی کاهش آن به دلیل کاهش تقاضا شود.
کشــوری مثل ایران که جاذبه هــای طبیعی و 
تاریخی فراوانی دارد، ظرفیت اولیه حضور توریست و 
گردشگر را واجد است. تنها اتفاقی که باید بیفتد، این 
است که زیرســاخت های لازم برای ورود توریست 
و گردشگر در ایران ایجاد شــود. این زیرساخت ها 
می تواند شامل تسهیل شرایط سیاسی و دیپلماتیک 
و مناسبات صدور ویزا یا حتی اصلاحات اجتماعی 
مثل تســهیل بعضی قوانین برای توریســت ها و 
گردشگران خارجی در کشور، یا دست کم در مناطق 

توریستی و تاریخی باشد.
درشرایطی که تحریم های نفتی و غیرنفتی بیش از هر 
زمان دیگری اقتصاد ایران را تحت تاثیر قــرار داده و این 
تحریم ها در کنار سوء مدیریت در بســیاری از حوزه ها و 
رده ها، شرایط را وخیم کرده و قیمت دلار نسبت به سال 
گذشته بیش از دوبرابر شــده و آمار اشتغال، پایین و نرخ 
بیکاری در حال افزایش اســت، بیش از همیشه نیاز به 
صنعت توریسم احساس می شود. درشرایط فعلی، شاید 
بتوان گفت که تنها راه نجات اقتصاد ایران در کوتاه مدت، 

توسعه گردشگری است.

یادداشت

ضیا و زائری زیر تیغ!
 فراخوان هلال احمر برای احسان ایرانيان

در طرح »ققنوس« 

 طرحی برای تأمین
 وسایل استاندارد گرمایشی

در مدارس سیستان وبلوچستان
رئیس ســازمان داوطلبان جمعیــت هلال احمر با 
اعلام اجرای طرح »ققنوس« از تمامی هموطنان برای 
مشــارکت  در طرح تأمین وسایل استاندارد گرمایشی 
در مدارس ابتدایی سیستان وبلوچستان دعوت کرد.  به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر، محمد 
نصیری با اشاره به این که پس از حادثه آتش سوزی در 
 مدرسه اسوه حسنه زاهدان، رئیس جمعیت هلال احمر 
بر ورود این نهاد مردمی برای کمک به حل این مشکل 
 تاکید کرد، افزود:»پس از این دستور، دبیرکل و خزانه دار 
جمعیت، برای بررسی میدانی و  هماهنگی با آموزش 
 و پرورش استان به منطقه ســفر کردند. بر این اساس 
هلال احمر مقدمات تجهیز تمام مدارس ابتدایی فاقد 
 سیستم گرمایشی استاندارد این استان را فراهم کرد و 
براساس گزارش های کارشناسی درباره وضع مدارس و 
 نوع سیستم گرمایشی مورد نیاز آنها، اقدامات لازم آغاز 
شده اســت .« او با بیان این که پس از انتشار اخباری از 
ورود جمعیت هلال احمر به این موضوع، تعداد زیادی 
از هموطنان،  خیران و هنرمندان در تماس با جمعیت 
هلال احمر خواستار مشــارکت در این زمینه شده اند، 
گفت: »تأمین و  تجهیز تمامی مدارس پیش دبستان و 
دبستان سیستان وبلوچستان نیازمند عزم ملی است، 
لذا جمعیــت  هلال احمر درقالب طــرح »ققنوس« و 
اعلام فراخوان، زمینه را برای همیاری تمام هموطنان 
در تأمین این وسایل  گرمایشی فراهم کرد تا با حمایت 
مردمی دیگر شاهد رخداد این حوادث ناگوار نباشیم .« 
به گفته نصیری هموطنان برای همیاری در این طرح 
می توانند با مراجعه به روبیکا بخش دنیای احســان یا 

 شماره گیری #۱۱۲*۷۸۰* شریک این احسان شوند.

 معاون رئيس جمهوری
از تلاش برای تدوین قانونی جامع خبر داد

شما پیشنهاد بدهید
دیروز معاون ارتباطات و پیگیــری اجرای قانون 
اساســی معاونت حقوقی رئیس جمهــوری خبر 
خوبی به فعالان حقوق حیوانات  داد و گفت: »پیرو 
جلسه مبسوطی که با فعالان، اعضای سازمان های 
مردم نهاد و کنشگران عرصه حقوق حیوانات برگزار 
شــد، تلاش خواهیم کرد که طی مــدت کوتاهی 
لایحه جامع حمایت از حقوق حیوانات را با همکاری 
صاحب نظران این عرصه تدوین کنیم. بدون همکاری 
تمام کنشگران این عرصه لایحه ای که تدوین خواهد 
شد واجد جامعیت و کلان نگری لازم نخواهد بود به 
همین دلیل ضروری است تا همه فعالان و دلسوزان 
حوزه حقوق حیوانات پیشنهادات خود را در اختیار 
معاونت ارتباطات و پیگیری اجرای قانون اساســی 
قرار دهند تا در تدوین ویرایش اولیه لایحه مد نظر 
قرار گیرد. از تمامــی این عزیزان خواهش می کنیم 
که پیشنهادات خود را حداکثر تا پایان دی ماه جاری 
به صورت مکتوب به معاونــت ارتباطات و پیگیری 
اجرای قانون اساســی به آدرس تهران پاستور نهاد 
ریاست جمهوری ساختمان شــهید رجایی طبقه 
پنجم حوزه معاونت ارتباطات و پیگیری اجرای قانون 

اساسی پست یا از طریق نمابر ارسال کنند.

 

آیت وکیلیان| شــهردار جدید تهران در نخســتین ماه از کلیدداری 
ساختمان خیابان بهشت از ماجرایی جدید از معضلات شهرداری دوران 
گذشته پرده برداری کرد؛ »پیروز حناچی« گفته که 200 خانه و خودروی 
 سازمانی از زمان رفتن مدیران و عناصر نزدیک به شهردار اسبق در اختیار 
آنان قرار داشته و آنها را هنوز تحویل نداده اند. شهردار  اسبق تهران که یکی 
از نامزدهای اصلی اردوگاه اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری سال 
گذشته بود، جریان رقیب را به دو دسته 96 درصدی و 4 درصدی تقسیم 
کرد. در مقابل مخالفان و منتقدانش نیز  کارنامه و عملکرد 12 ســاله او بر 
شهرداری تهران را به رخ او کشیدند؛ منتقدان بر این اعتقادند که شهردار 
اسبق، یاران و حلقه  اصلی او مرتکب تخلفات زیادی در نهاد شهرداری مانند 
»واگذاری املاک  نجومی« )واگذاری ســلیقه ای ۶۷۴ ملک(، »استخدام 
۱۳ هزار نفر در آستانه انتخابات« و... شده اند. ماجرا تنها به این موارد ختم 
نشد؛  سال گذشــته برخی وب سایت ها و رســانه ها از بازداشت »عیسی 
شــریفی«  قائم مقام محمدباقر قالیباف در شهرداری تهران به اتهام فساد 
مالی خبر دادند و حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای، سخنگوی  قوه 

قضائیه، نیز بدون اشاره به جزییات، بازداشت شریفی را تأیید کرد.
ساماندهی اموال شهرداری

پیروز حناچی در جلسه شورای معاونان و مشاوران با شهردار تهران در 

مورد ماجرای در اختیار گرفتن 200 خانه و خودروی  ســازمانی از سوی 
مدیران اسبق شــهرداری تهران گفته که »چه معنایی دارد که شهرداری 
بزرگترین مجموعه حمل ونقل  خودروی داخل سازمانی را داشته باشد یا 
200 واحد مسکونی و خودروی سازمانی در اختیار افرادی باشد که چندین 
نسل از  مدیریت و همکاری ایشان در شــهرداری می گذرد، اما همچنان 
در منازل مسکونی شهرداری ساکن هســتند و از خودروهای  شهرداری 

استفاده می کنند، تمامی این موارد باید ساماندهی شوند .«
اختلافات درون سازمانی

از همان ابتدای برعهده گرفتن نهاد شهرداری توسط طیف منتسب به 
اصلاح طلبان، صحبت از عدم تغییر و جابه جایی برخی  مدیران شــهردار 
اسبق در ســاختمان خیابان بهشت بود. این مســأله به گفته تحلیلگران 
سیاسی، پاشنه آشیل شهردار جدید و بدنه  اصلاح طلبان شد و تبعاتی را 
در حوزه های مختلف از خود نشان داد. شهردار جدید تهران نیز  دیروز در 
این مورد و از برخی اختلاف نظرها و کشمکش ها در درون مدیریت شهری 
انتقاد کرده و گفته که »اگر قرار باشد که  من وقت عمده خود را صرف حل 
مشکلات داخلی سازمان کنم دیگر به سایر مشکلات نمی توانم رسیدگی 
کنم. ما یک تیم و یک  خانواده هستیم که باید به همدیگر کمک کنیم تا 

مشکلات برطرف شود .«

افشاگری دو شهردار علیه شهردار اسبق
ادعاهای محمدعلی نجفی در مورد کارنامه 12 ساله قالیباف کم سابقه 
بود، اما تازگی نداشت. کســی از محتوای آن چه مطرح شده  شگفت زده 
نشد، از آن فراتر این افشــاگری ها هیچ واکنش مهمی به دنبال نداشت 
و تاکنون به صورتی جدی به این پرونده رسیدگی  نشده و باب آن هنوز 

مفتوح است.

حناچی مدعی شده که 200 خانه و خودروی سازمانی همچنان در اختيار مدیران اسبق شهرداری است

شهر خودمان است، پس نمی دهیم!

احضار به مجلس، تکذیب و ممنوع التصویری؛ سرانجام ماجرای »فرمول یک« چه بود؟ 
لال

ه
اق

اتف
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رئيس جمهوری طی دستوری صریح خواســتار رسيدگی به ادعای خشونت عليه اسماعيل بخشی 
شد. این مطلب را حسام الدین آشــنا در کانال تلگرامی اش اعلام کرده و نوشته است: »با دستور صریح 
رئيس جمهوری رسيدگی به ادعای خشونت عليه فرد بازداشــتی با سرعت و دقت انجام خواهد شد.« 
بخشی، کارگر کارخانه کشت و صنعت نيشکر هفت تپه که در پی اعتراضات صنفی در هفته های گذشته 
دستگير شده بود، با حواشــی فراوانی همراه بود و افرادی چون علی مطهری، شهيندخت مولاوردی، 
غلامرضا شریعتی، استاندار خوزستان و غلامحسين محسنی اژه ای نسبت به آن واکنش نشان داده بودند.

 روحانی
 خواستار رسیدگی
 به پرونده
فرد بازداشتی
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در روزهـای پـس از بروز یک 
حادثـه، کودکان بـه حمایت و 
مراقبت بيشـتری نيـاز دارند. 
ممکن اسـت خيلی بترسـند 
و فشـار زیـادی به آنهـا وارد 

شـده باشد.

گاه
ن

مهدی شــيخ از نمایندگان حوزه انتخابيه تهران و عضو کميسيون فرهنگی مجلس است. با او درباره این 
ماجرا حرف زدیم تا ببينيم نظر نمایندگان درباره این اتفاق چيست؛ موافقند یا مخالف؟ این کار را باعث توسعه 

دموکراسی می دانند یا نه؟ نظرهای او را بخوانيد.
بنده شخصا در جلسه نبوده ام اما می دانم که موضوعی که نماینده ها را وادار به اعتراض کرده و به نشست های 
متعددی هم منجر شده، این است که صداوسيما مدت هاست برنامه هایی در جهت تخریب مجلس و به طورکلی 
نهادهای مردمی و دموکراتيک تدارک می بيند. در بسياری از برنامه های رسانه ملی این احساس القا می شود که 
مجلس چنان که باید و شاید عمل نمی کند یا نماینده ها چنان که باید و شاید صلاحيت ندارند. انتقاد و آزادی بيان 
به جای خود، اما وقتی می بينيم رسانه ملی که متعلق به خود مردم است نهادهای منتخب آنها را تخریب می کند 
و برنامه هایی می سازد که درنهایت یک جانبه هستند، مجبور به واکنش می شویم. البته همان طور که گفتم این 
رویه امروز و دیروز صداوسيما نيست و مدت هاست که شاهد این نگرش و نحوه برنامه سازی عليه مجلس و دولت 
هستيم. در مورد آقای زائری و فلان مجری هم مسأله اصلا شخص نبوده است. نماینده های مجلس به افراد کاری 
ندارند، بلکه مسأله رویه صداوسيما بوده. مسأله مورد انتقاد ما رویکرد افراد نبوده، بلکه رویکرد خود رسانه ملی 

بوده است. نماینده ها خواهان حذف آقای زائری نبوده اند، 
بلکه روش ممنوع التصویری روش خود صداوسيماست. 
ما خواهان چنين برخــوردی نبوده ایم، ما می گویيم اگر 
برنامه ای ساخته می شود که انتقاد می کند آن طرف هم 
کسی باشد که دفاع کند و درنهایت جمع بندی برنامه ها به 
شکلی نباشد که مجلس یک نهاد غيرکارا و فشل نمایش 
داده شود. خود صداوسيما در برابر هر مسأله ای نگاه حذفی 
دارد، نه نماینده های مجلس. ما هيچ وقت خواهان حذف 

اشخاص نبوده و نيستيم.

عضو کميسيون فرهنگی مجلس:  
نمی خواستيم زائری ممنوع التصویر شود


